
7. Justeringer af Københavnermodellen skoleåret 2008-2009 (2008-76089)
Udvalget skal på baggrund af gennemført høring tage stilling til forslag om justering af 
Københavnermodellen for Integration med hensyn til ny transportordning og omfanget af de enkelte 
skolers optag tosprogede børn fra andre distrikter

INDSTILLING OG Beslutning

Børne – og Ungdomsforvaltningen indstiller til Børne – og Ungdomsudvalget:

1. at den eksisterende transportordning baseret på mini-bus og taxa erstattes af en
ny transportordning baseret på buskort til barn og en medfølgende voksen
2. at ordningen skal tilbydes alle nuværende og kommende brugere af
transportordningen under Københavnermodellen for Integration fra og med
skoleåret 2008/09
3. at den nye transportordning bliver eneste transporttilbud til Københavnermodelbørn
på Amager samt Korsager skole, Husum skole, Brønshøj skole pr 1/9 2009
4. at københavnmodel-børn på Sortedamskolen, Vibenshus Skole, Øster
Farimagsgades Skole, Hyltebjerg Skole og Rødkilde Skole også efter 1/8 2009
vil kunne vælge nuværende ordning med bus/taxa, da adgangen til offentlig
transport er vanskelig
5. at den medførende besparelse anvendes til forstærket indsats på skoler med
mange tosprogede elever med henblik på at styrke fordelingsindsatsen
6. at Vibenshus Skole, Øster Farimagsgades Skole og Sortedamskolen ved 
indskrivningen november 2008 ikke reserverer pladser til tosprogede skolestartere fra 
andre skoledistrikter som følge af den nye kapacitetsvurdering, men at indsatsen omkring 
efteruddannelse og ansættelsen af integrationsvejledere foreløbig fastholdes
7.  at Christianshavns Skole og Højdevangens Skole udgår af Københavnermodellen 
indtil videre pga. kapacitetsmangel
8. at Guldbergskolen reserverer 15 pladser til tosprogede skolestartere fra  
Rådmandsgades Skole i 2009 og 20 pladser i 2010  
9. at Nørrebro Park Skole reserverer 20 pladser til tosprogede skolestartere fra Blågård 
Skole
10. At Brønshøj Skole nedjusterer antallet af reserverede pladser til 10 som følge af 
kapacitetssituationen
11. At Gerbrandskolen reserverer 20 pladser til tosprogede skolestartere fra hhv.
Peder Lykke Skolen (10 pl.) samt Dyvekeskolen (10 pl.) 
12. at Skolen ved Sundet reserverer 10 pladser til tosprogede skolestartere fra Sønderbro 
Skole
13. at forvaltningen i forbindelse med den årlige justering af skoledistrikterne indtænker 
fordelingsbestræbelserne

Problemstilling
Børne- og Ungdomsudvalget har på udvalgsmøde d. 13. august 2008 behandlet forslag til justering 
af Københavnermodellen for Integration med hensyn til ny transportordning og omfanget af de 
enkelte skolers optag af tosprogede børn fra andre distrikter. 



Udvalget vedtog at sende forslaget i høring. Der er indkommet 16 høringssvar. Høringssvarene 
vedlægges som bilag. Et resume af høringssvarene samt forvaltningens anbefalinger og kommentarer 
findes også i bilag.

Løsning

Transport
Høringssvarene giver god tilslutning til forslaget om en ny transportmodel, der bedre stimulerer 
kontakten mellem skole/fritidsinstitution og forældrene. Dog vil forvaltningen i samarbejde med 
forældregruppen revurdere transportsituationen fra Dyvekeskolens distrikt, hvor offentlig transport 
kræver busskift.

Kapacitet
På BUU-mødet d. 18. juni 2008 fremlagde forvaltningen behovsprognosen for bl.a. skoler. De 
opdaterede kapacitetsvurderinger pegede på, at en række skoler ikke længere vil have den hidtidige 
kapacitet til at reservere pladser til tosprogede børn i Københavnermodellen. 

Den frie kapacitet vil ved indskrivningen til skolestart august 2009 komme under yderligere pres, idet 
børnehaveklassen fra dette tidspunkt bliver obligatorisk for alle børn i det år, de fylder 6. Det kan 
betyde en mindre stigning netop ved indskrivningen til skolestart 2009, idet muligheden for at 
udsætte børnehaveklassen vanskeliggøres for forældrene. Det er dog forvaltningens samlede 
vurdering, at dette evt. øgede optag kan rummes inden for den afsatte kapacitet.

Høringen bekræfter at Sortedamskolen, Øster Farimagsgades Skole, Christianshavns Skole samt 
Højdevangens Skole også efter egen vurdering ikke har kapacitet til at indgå i ordningen. 

Vibenshus Skole mener fortsat, at skolen har den nødvendige kapacitet, Det er forvaltningens 
vurdering, at skolen inden for 2 spor ikke har kapacitet til at optage andet end grunddistriktsbørn og 
søskendebørn. 

Forvaltningen holder nøje øje med kapacitetsudviklingen på disse skoler med henblik på at inddrage 
dem i Københavnermodellen, når de har fri kapacitet.

Forvaltningen foreslår, at Gerbrandskolen, Skolen ved Sundet, Brønshøj Skole, Hyltebjerg Skole, 
Rødkilde Skole, Nørrebro Park Skole samt Guldbergskolen optager tosprogede elever fra andre 
grunddistrikter.

Forvaltningen foreslår at Guldbergskolens optag af tosprogede elever fra Rådmandsgades Skole 
optrappes gradvist fra 15 til 20 børn fra 2009 til 2010 for at skabe en forsigtig vækst i 
tosprogsandelen på denne skole. Med optag af 20 tosprogede børn fra Rådmandsgades Skoles 
distrikt vil Guldbergskolen få en tosprogsandel på 45-50%.

I forbindelse med den årlige vurdering af behovet for justering af skoledistrikter med baggrund i 
skolernes kapacitet vil forvaltningen gennemgå samtlige skolers grunddistrikter for at vurdere om 
fordelingspolitikken kan styrkes ved justeringer af distrikterne inden for den eksisterende kapacitet.



Den samlede oversigt over skolernes optag af tosprogede elever fra andre distrikter vedlægges som 
bilag.

Økonomi

Det er forvaltningens forventning, at den nye transportordning kan betyde besparelser på ca. 0,5 mio. 
kr. afhængigt af tilslutningen fra de familier, som allerede bruger den igangværende ordning. 
Besparelsen foreslås anvendt til øget fordelingsindsats på skoler med høj andel af tosprogede elever.

Videre proces

Udvalgets beslutning danner baggrund for indskrivningen til Københavnermodellen i november 2008 
med skolestart til august 2009.

              Else Sommer                 /Søren Hegnby

bilag
1. Resume af høringssvar med kommentarer
2. Oversigt over københavnermodelskolernes optag af tosprogede elever
3. Høringssvar
4. Oversigt over politisk behandling

Børne- og Ungdomsudvalgets beslutning den 01.10.2008

Indstillingens 1.- 4. at blev godkendt efter afstemning med følgende resultat:
For stemte 7 medlemmer: A, B, F og Ø
Imod stemte 2 medlemmer: C2 og Louise Frevert (løsgænger).
Indstillingens 5.- 13. at blev godkendt efter afstemning med følgende resultat:
For stemte 7 medlemmer: A, B, F og Ø
Imod stemte: ingen
2 medlemmer undlod at stemme: C2 og Louise Frevert (løsgænger).

Louise Frevert (løsgænger) og Majbritt Mamsen (C2) ønskede følgende tilført til 
beslutningsprotokollen: "Modellen virker efterhånden så uigennemskuelig, at den ikke giver skolerne 
den fornødne sikkerhed til at planlægge langsigtet og giver forældrene uvished i deres valg af skole 
omfattet af ordningen."




